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Ostopovský 
blešák Náves U Kaple 

v Ostopovicích
(spolu s farmářským trhem)

Kde:

11. 5. 2024
8:00–12:00 hodin

Kdy:

Přijďte prodat, 
koupit nebo vyměnit 
staré či nevyužívané 
věci na bleší trh.

porcelán      hračky      knihy      obrazy      starožitnosti      gramodesky      pohlednice

nářadí      drobný nábytek      odznaky      armádní, rybářské a sportovní vybavení      hudební nástroje

Rezervace 
prodejních míst: 
+420 605 555 021

trhyostopovice@gmail.com

www.ostopovice.cz

Příští blešák bude na podzim 2024.

Náves U Kaple 
v Ostopovicích

11. 5. 2024
8:00–12:00 hodin

sýry        uzeniny        maso        mléko        ovoce        zelenina        vejce        

med       marmelády        bylinky        sazenice        koření        pečivo        

Rezervace 
prodejních míst: 
+420 605 555 021

trhyostopovice@gmail.com

www.ostopovice.cz

Kde:

Kdy:

Regionální potravinya výrobky tuzemskýchfarmářů, zemědělcůa řemeslníků.

Příští farmářský trh 
bude na podzim 2024.
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Z obce

Radnice informuje

Vnitřní atrium, vizualizace: EA architekti

Vizualizace: ateliér RAW
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Ocenění pro knihovnu 
i webové stránky obce
Hned dvě ocenění nás potěšila začátkem letošního roku! 
Naše obecní webové stránky získaly první místo v sou-
těži Radniční web roku 2023 a hlavní cenou byla oceně-
na i obecní knihovna za svůj program v rámci celostátní 
akce Den pro dětskou knihu. Díky tomu se nabídka knih 
pro děti rozšířila mimo jiné i o kompletní sérii komikso-
vých knih Pokémon.  

V Tříkrálové sbírce o 12 tisíc více
O 12 tisíc korun víc než v loňském roce se v Ostopovi-
cích vybralo při letošní Tříkrálové sbírce. Koledníky ne-
odradilo ani deštivé počasí a celková částka 91 580 Kč 
dává tušit, že možná už v příštím roce bychom mohli 
pokořit magickou hranici 100 tisíc Kč! Velké díky patří 
všem dárcům i koledníkům!

Rozloučili jsme se s budovou staré školy
V nostalgické atmosféře prodchnuté vzpomínkami 
se neslo o předposledním březnovém víkendu louče-
ní se starou školní budovou. Velkolepou akci skvě-
le připravil a zorganizoval kolektiv složený z členů 
a členek pedagogického sboru, zaměstnanců školy, 
dětí i rodičů MŠ a ZŠ Ostopovice a obecní kultur-
ní komise. Historické fotografie a dokumenty, živá 
vystoupení, tvořivé dílny i lákavé občerstvení, hojná 
účast všech generací, to vše vytvořilo neopakovatel-
nou atmosféru, která mile a důstojně završila více 
než dvousetletou pestrou historii staré školní budovy. 
Ta už za několik týdnů ustoupí budově nové, moder-
ní, která bude provázet další generace ostopovských 
dětí na jejich cestě životem. Dostavba školy je pro 
nás velkou událostí, jak je ostatně patrné i z obsahu 
tohoto čísla zpravodaje, kde se hned několik člán-
ků věnuje historii, současnosti i budoucnosti našeho 
školního areálu.

Nová ulice nese jméno legendárního učitele
Palkovského – tak se jmenuje nová ulice v lokalitě 
Nad Vývozem, u bosonožské aleje. Zastupitelstvo obce 
o názvu, vzdávajícím hold tomuto legendárnímu učite-
li, který vedl místní školu na přelomu 19. a 20. století, 
rozhodlo jednohlasně na svém prosincovém zasedání. 
O působení této významné osobnosti i historii ostopo-
vické školy se dozvíte více v textech uvnitř zpravodaje.

Nevzhlednou vodárnu u kaple 
nahradí kašna
Jak by se mohla proměnit náves po odstranění dnes již 
nepotřebné vodárny, navrhuje studie z dílny autorů ná-
vrhu parku U Kaple, ateliéru RAW. Dnešní nevzhlednou 
stavbu v sousedství kaple sv. Jana Křtitele by v budouc-
nu mělo nahradit zákoutí s drobnou kašnou a lavičkami. 
To ale ještě chvíli bude trvat, protože samotné stavbě 
bude předcházet příprava podrobného projektu a pro-
jednání u stavebního úřadu. Se studií se však můžete 
seznámit už nyní na stránkách obce v sekci „Připravo-
vané projekty“.

Pošta se vrací na obecní úřad
Na konci března zahájila pobočka Pošta Partner provoz 
v nových prostorách na obecním úřadu. Přesun pošty si 
vynutila plánovaná dostavba školy a školky, které brzy 
ustoupí i historická budova školy, kde pošta fungova-
la v několika posledních desetiletích. Jedná se vlastně 
o návrat, protože až do druhé poloviny 90. let 20. století, 
před přesunem do budovy staré školy, úřadovna pošty 
fungovala v mezipatře obecního úřadu. Rozsah služeb 
i otevírací doba zůstávají beze změny, s jedinou výjim-
kou – zmizí terminál Sazky, neboť tato loterijní spo-
lečnost ukončila s naší pobočkou spolupráci z důvodu 
malých obratů.
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Výpis usnesení 
z 6. zasedání 
zastupitelstva obce 
ze dne 14. 12. 2023

•	 Usnesení	č.	1.1	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje 
za ověřovatele zápisu o průběhu 6. zasedání 
zastupitelstva Jaroslava Šebánka a Petra Vlacha.

 Hlasování: pro 14, proti 0, zdržel se 0  
 
•	 Usnesení	č.	1.2	–	6/2023

Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje 
upravený program zasedání zastupitelstva.

 Hlasování: pro 14, proti 0, zdržel se 0  

•	 Usnesení	č.	2	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice bere na vědomí 
usnesení z jednání rady obce ze dne 16. 10., 
30. 10., 13. 11., 27. 11. a 11. 12. 2023. 

 Hlasování: pro 14, proti 0, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	3	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice bere na vědomí 
Rozpočtové opatření č. 8/2023 – viz příloha č. 1.

 Hlasování: pro 14, proti 0, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	4.1	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice bere na vědomí 
Zápis z jednání finančního výboru zastupitelstva 
obce ze dne 11. 12. 2023. 
Hlasování: pro 14, proti 0, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	4.2	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje 
Návrh rozpočtu na r. 2024 – viz příloha 
č. 2 tohoto zápisu.

 Hlasování: pro 13, proti 1, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	5	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje Roz-
počet sociálního fondu na r. 2024 – viz příloha 
č. 3 tohoto zápisu.

 Hlasování: pro 14, proti 0, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	6	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje Návrh 
střednědobého výhledu rozpočtu obce Ostopovice 
na roky 2025 – 2027, viz příloha č. 4 tohoto 
zápisu.

 Hlasování: pro 13, proti 0, zdržel se 1
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Dětské hřiště Na Rybníčku je otevřeno
V průběhu března byla výsadbami zeleně završena 
kompletní obnova dětského hřiště Na Rybníčku. Kromě 
herních prvků pro větší děti přibylo také pítko a mlžná 
sprcha, které návštěvníci patrně ocení hlavně v horkých 
letních měsících. Plně přístupné by hřiště mělo být od 
poloviny dubna, bude však záležet na počasí, jak rychle 
se podaří zapěstovat obnovené plochy trávníku. Věří-
me, že se hřiště dětem bude líbit.

Za větší biologickou pestrost 
na Slepičce a Staré dálnici
Navázali jsme spolupráci s ochranáři z Českého sva-
zu ochránců přírody Morava, kteří přišli s nabídkou 
dlouhodobé péče o biologicky cenné lokality na úze-
mí Ostopovic. Konkrétně se zatím jedná o prostory na 
nedokončené Hitlerově dálnici a terasy na Slepičce. 
Odstraněním staré trávy se uvolní prostor pro byliny, 
v následujících letech pak dojde i k postupnému od-
stranění náletových dřevin a celkové obnově lučního 
porostu. Omlazená louka by měla přilákat větší množ-
ství vzácného hmyzu, především motýlů, a potěchou 
pro oči bude jistě i malé stádečko ovcí a koz, které se 
na péči o lokalitu budou podílet spolu s ochranáři. 

Pokácená lípa u křížku na Moravany
Někdy bohužel musíme učinit i rozhodnutí, kterým by-
chom se rádi vyhnuli. To platí i pro pokácení letité lípy, 
která stínila křížek u silnice na Moravany. Lípa v posled-
ních letech postupně prosychala, napadly ji dřevokazné 
houby a postupující hniloba hlavního kmene se rozšířila 
natolik, že hrozil pád stromu na přilehlou silnici. Proto 
Správa a údržby silnic Jihomoravského kraje přistoupila 
v březnu k pokácení stromu. Padlého velikána ještě v le-
tošním roce nahradí výsadba dvojice mladých lip. 

Jan Symon

Foto: Petr Dubjak
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Z obce

•	 Usnesení	č.	7	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice bere na vědomí 
závěrečný účet DSO Šlapanicko za rok 2022.

 Hlasování: pro 13, proti 0, zdržel se 1

•	 Usnesení	č.	8	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje cenu vod-
ného na rok 2024 ve výši 59,69 Kč vč. DPH a cenu 
stočného na rok 2024 ve výši 50,62 Kč vč. DPH.

 Hlasování: pro 14, proti 0, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	9	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice nesouhlasí se zruše-
ním nebo změnou obecně závazné vyhlášky o ochraně 
nočního klidu a regulaci hlučných činností.

 Hlasování: pro 14, proti 0, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	10	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje název 
nové ulice „Palkovského“ v části obce Ostopovice 
v lokalitě Nad Vývozem. 
Hlasování: pro 14, proti 0, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	11	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice bere na vědomí 
Zprávu o činnosti zastupitelstva obce, výborů 
a komisí za uplynulý rok – viz příloha č. 5. 

 Hlasování: pro 14, proti 0, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	12	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje odměnu 
za rok 2023 členkám komisí – nezastupitelkám 
ve výši 3.000,- Kč.

 Hlasování: pro 14, proti 0, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	13	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje zvýšení 
měsíční odměny členům/členkám komise kulturní 
a spolkové na 2.000,- Kč. Odměny za výkon dalších 
funkcí neuvolněných členů zastupitelstva zůstávají 
beze změn. Upravené měsíční odměny za výkon 
funkce neuvolněného člena zastupitelstva se budou 
poskytovat ode dne 1. 1. 2024. 
Hlasování: pro 14, proti 0, zdržel se 0 

•	 Usnesení	č.	14.1	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje Obecně 
závaznou vyhlášku č. 2/2023, o místním poplatku 
ze psů. Hlasování: pro 14, proti 0, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	14.2	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje Obecně 
závaznou vyhlášku č. 3/2023, o místním poplatku 
za obecní systém odpadového hospodářství. 

 Hlasování: pro 14, proti 0, zdržel se 0

Výpis usnesení 
z 1. zasedání 
zastupitelstva obce 
ze dne 14. 3. 2024

•	 Usnesení	č.	1.1	–	1/2024
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje za ověřo-
vatele zápisu o průběhu 1. zasedání zastupitelstva 
Libora Kožika a Petra Vlacha.

 Hlasování: pro 12, proti 0, zdržel se  0

•	 Usnesení	č.	1.2	–	1/2024
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje navržený 
program zasedání zastupitelstva.

 Hlasování: pro 12, proti 0, zdržel se 0  

•	 Usnesení	č.	2	–	1/2024
Zastupitelstvo obce Ostopovice bere na vědomí 
usnesení z jednání rady obce ze dne 29. 12. 2023 
a 8. 1., 22. 1., 19. 2. a 4. 3. 2024. 

 Hlasování: pro 13, proti 0, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	3	–	1/2024
Zastupitelstvo obce Ostopovice bere na vědomí 
Rozpočtové opatření č. 9/2023 – viz příloha č. 1.

 Hlasování: pro 13, proti 0, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	4	–	1/2024
Zastupitelstvo obce Ostopovice bere na vědomí 
Rozpočtové opatření č. 1/2024 – viz příloha č. 2.

 Hlasování: pro 13, proti 0, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	5.1	–	1/2024
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje poskytnutí 
individuální dotace Tělocvičné jednotě Sokol Osto-
povice, se sídlem Osvobození 17/4, 664 49 Ostopo-
vice, zastoupené Pavlem Krejčíkem, 

•	 Usnesení	č.	14.3	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje Obecně 
závaznou vyhlášku č. 4/2023, o místním poplatku 
za užívání veřejného prostranství.

 Hlasování: pro 14, proti 0,  zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	15	–	6/2023
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje Jednací 
řád finančního výboru zastupitelstva obce Ostopovice 
– viz příloha č. 6. 
Hlasování: pro 14, proti 0, zdržel se 0
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ve výši 180.000,- Kč. Zastupitelstvo obce Ostopovice 
schvaluje uzavření příslušné smlouvy o poskytnutí 
individuální dotace a pověřuje starostu jejím 
podpisem. 
Hlasování: pro 13, proti 0, zdržel se 0 

•	 Usnesení	č.	5.2	–	1/2024
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje 
poskytnutí individuální dotace Farnosti Troubsko, 
IČ 66597382, se sídlem Úzká 30/4, 664 41 Troubsko, 
ve výši 50.000,- Kč. Zastupitelstvo obce Ostopovice 
schvaluje uzavření příslušné smlouvy o poskytnutí 
individuální dotace a pověřuje starostu jejím 
podpisem. 
Hlasování: pro 13, proti 0, zdržel se 0  

•	 Usnesení	č.	5.3	–	1/2024
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje 
poskytnutí individuální dotace Charitě Rajhrad, 
IČ 44990260, se sídlem Tř. Kpt. Jaroše 1928/9, 
602 00 Brno, ve výši 24.500,- Kč. Zastupitelstvo 
obce Ostopovice schvaluje uzavření příslušné 
smlouvy o poskytnutí individuální dotace 
a pověřuje starostu jejím podpisem.

 Hlasování: pro 13, proti 0, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	5.4	–	1/2024
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje poskytnutí 
individuální dotace na činnost Klubu seniorů Osto-
povice ve výši 100.000,- Kč. Zastupitelstvo obce 
Ostopovice schvaluje uzavření příslušné smlouvy 
o poskytnutí individuální dotace a pověřuje starostu 
jejím podpisem.

 Hlasování: pro 13, proti 0, zdržel se 0  

•	 Usnesení	č.	5.5	–	1/2024
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje poskytnutí 
individuální dotace Včelařskému spolku Střelice 
u Brna, IČ 06278205, se sídlem Nám. Svobody 
111/1, 664 47, Střelice u Brna, ve výši 20.000,- Kč. 
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje uzavření 
příslušné smlouvy o poskytnutí individuální dotace 
a pověřuje starostu jejím podpisem.

 Hlasování: pro 13, proti 0, zdržel se 0  

•	 Usnesení	č.	5.6	–	1/2024
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje poskytnutí 
individuální dotace na činnost spolku Dobromysl 
ve výši 15.000,- Kč. Zastupitelstvo obce Ostopovice 
schvaluje uzavření příslušné smlouvy o poskytnutí 
individuální dotace a pověřuje starostu jejím 
podpisem.

 Hlasování: pro 13, proti 0, zdržel se 0  

•	 Usnesení	č.	6	–	1/2024
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje 
Rozpočtové opatření č. 2/2024 – viz příloha č. 3.

 Hlasování: pro 13, proti 0, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	7	–	1/2024
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje nabídku 
Ing. arch. Petra Řehořky, Ing. arch. Marka 
Tichého a Ing. Jana Všetečky na koupi části pozemku 
p. č. 535/4 v k. ú. Ostopovice o výměře 48 m2, doru-
čenou dne 12. 3. 2024, která byla zveřejněna 
od 26. 2. 2024 do 15. 3. 2024.
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje Smlouvu 
kupní o převodu vlastnického práva k nemovité 
věci na část pozemku p. č. 535/4 v k. ú. Ostopo-
vice o výměře 48 m2 označenou jako díl „a“ mezi 
Obcí Ostopovice, IČ: 00282294, se sídlem U Kaple 
260/5, 664 49 Ostopovice, jako prodávající 
a Ing. arch. Petrem Řehořkou, Ing. arch. Markem 
Tichým a Ing. Janem Všetečkou jako kupujícími, 
za cenu ve výši 189.600,- Kč a pověřuje starostu 
jejím podpisem.

 Hlasování: pro 13, proti 0, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	8	–	1/2024
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje Kupní 
smlouvu na pozemek p. č. 1507/32 v k. ú. Ostopovice 
o výměře 98 m2 mezi Mgr. Janem Horským, jako 
prodávajícím, a Obcí Ostopovice, se sídlem U Kaple 
260/5, 664 49 Ostopovice, jako kupující, za dohod-
nutou kupní cenu 4.900,- Kč a pověřuje starostu 
jejím podpisem.

 Hlasování: pro 13, proti 0, zdržel se 0

•	 Usnesení	č.	9	–	1/2024
Zastupitelstvo obce Ostopovice schvaluje záměr 
na pořízení územní studie Ostopovice – Polní – 
B. Němcové.
Hlasování: pro 13, proti 0, zdržel se 0

Žádáme	občany	o	omezení	hlučných	činností	
jako	sekání	trávy	sekačkou	nebo	křovino-
řezem,	řezání	motorovou	pilou	a	dalších	
podobných	prací	ve	dnech	pracovního	klidu	
a	o	státem	uznaných	svátcích.
 
Děkujeme,	
že	jste	ohleduplní
ke	svému	okolí.
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Informace ze sběrného 
dvora a údržby obce
Změna otevírací doby sběrného dvora
duben–říjen 2024:

Pondělí  13:00–17:00
Středa   13:00–19:00
Sobota      8:00–12:00

Údržba obce

V rámci svozu plastů a papíru, který se provádí ve 
14denních intervalech, bychom chtěli spoluobčany 
požádat, aby pytle před dům umístili v den svozu do 
8:00 hod., jak je uvedeno na stránkách obce. Pomůžete 
nám urychlit svoz a pracovníci údržby se mohou věno-
vat dalším činnostem. V rámci svozu  odpadu jsou svá-
ženy maximálně tři pytle s kompostovatelným odpadem 
na jeden dům.

Při minulém svozu jsme měli opakovaný problém se 
svozem odpadu jedlých olejů a tuků ze speciálních po-
pelnic umístěných ve sběrných hnízdech. Někteří spo-
luobčané do nádob vhazovali normální odpad, jídlo, 
olej ve skle apod. a svozová firma odmítla tento odpad 
vyvážet. Proto jsme se rozhodli, že popelnice přemís-
tíme do sběrného dvora a pracovníci údržby obce od 
vás oleje a tuky převezmou v uzavřených plastových 
lahvích a zajistí tak následný bezproblémový odvoz to-
hoto odpadu.

V loňském roce jsme získali dotaci na projekt „Před-
cházení vzniku odpadu a efektivní nakládání s odpadem 
v obci Ostopovice“ od OPŽP (Operační program Život-
ní prostředí). V rámci tohoto projektu jsme nakoupili 
100 kompostérů, které již jsou předány spoluobčanům, 
dále výkonný drtič zahradního odpadu Bugnot 55, kte-
rý nahradil odcizený štěpkovač a výrazně urychlí práci. 
Dále dva vanové kontejnery na velkoobjemový odpad 
a sestavu dvou buněk, které jsou umístěny v areálu sběr-
ného dvora a budou využívány jako Re-Use centrum. 
Přípravu Re-Use centra jsme dokončili a nyní již mů-
žeme otevřít.

Co vlastně Re-Use znamená 
a jak bude fungovat?
Re-Use centrum je místo, kam můžete bezplatně ode-
vzdat drobnější funkční předměty z vaší domácnosti, 
které byste jinak vyhodili. Takto je můžete snadno daro-
vat, aby posloužily ještě někomu jinému.

Je to jeden z nejjednodušších způsobů, jak darovat ne-
potřebné funkční věci dál a prodloužit tak jejich život-
nost a snížit tvoru odpadů.

V Re-Use („znovu využij“) centru si tak můžete pořídit 
použité věci, které darovali ostatní. Nemusíte měnit, tedy 
odnést si něco za vaše věci. Můžete jen darovat nebo jen 
pořizovat. Princip spočívá v bezplatném odevzdání po-
užitých předmětů obci Ostopovice, která je prostřednic-
tvím Re-Use centra následně poskytne zdarma.

Re-Use centrum přijímá tyto předměty:
Kuchyňské nádobí a vybavení, dekorace do domácnosti, 
zahradnické potřeby, řemeslné nářadí, sportovní potře-
by, hračky a společenské hry, knihy, CD, gramodesky, 
umělecké předměty, hudební nástroje, hodiny a budíky, 
kočárky a autosedačky, kufry a tašky.

Předávané	věci	musí	být	funkční	a	čisté.

Re-Use centrum nepřijímá:
Elektroniku, čalouněný nábytek, nábytek větších roz-
měrů, matrace a peřiny, oblečení a obuv, stavební mate-
riál, zvířecí hračky a pelechy.

Otevírací doba Re-Use centra je shodná s otevírací do-
bou sběrného dvora. Provozní řád najdete na stránkách 
obce a ve sběrném dvoře.

Využitím Re-Use centra, nebo při spokojenosti s fun-
gováním sběrného dvora, můžete dobrovolně přispět na 
projekt nové lavičky u vzácné zpívající lípy nad „Panel-
kou“, která zajistí odpočinek a krásné výhledy do okolí 
obce. Kasička bude v Re-Use centru.

V případě dalších nápadů a názorů na zlepšení práce 
údržby obce budeme rádi za vaše podněty.

Petr Vlach
místostarosta
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Tříkrálová sbírka 2024

Letošní	 dobrosrdečný	 výtěžek	 Tříkrálové	 sbírky	
6	414	931	Kč	překonal	všechna	očekávání.

Posláním Oblastní charity Rajhrad je pomoc lidem, kte-
ří se ocitli v tíživé životní situaci. 

Tříkrálová sbírka je základním kamenem dobročinnosti, 
který Charitě umožňuje rozvíjet a podporovat charitní 
zařízení pomáhající lidem v nouzi. 

Koledníci rajhradské Charity již od roku 2001 vychá-
zejí do ulic vinšovat štěstí a zdraví a žehnat domovům. 
S každým rokem je vidět vzrůstající sounáležitost, spolu-
práce a především chuť konat dobro. Důkazem v letošním 
roce 2024 je celkem 84	asistentů,	2	382	koledníků	s	cel-
kem	813	kasičkami, kteří jsou srdcem Tříkrálové sbírky 
– bez nich by sbírka nedosahovala takového rozsahu. 

Začít nový rok dobrým skutkem bylo letos možné od 
1.	do	14.	ledna	2024 celkem v 97	obcích příspěvkem 
do kasičky koledníků nebo do 31. ledna 2024 v online 
podobě zasláním příspěvku na účet nebo prostřednic-
tvím platební brány. 

Díky štědrosti dárců, perfektní organizaci a zapojení 
obrovského množství dobrovolníků získala Oblastní 
charita Rajhrad pro svoje projekty opět rekordní částku, 

a to 6 414 931 Kč. Do pokladniček bylo přispěno 
částkou 6 312 341 Kč, do online kasičky částkou 
31 762 Kč a prostřednictvím bezhotovostních darů 
jsme získali 70 828 Kč.

Záměrem pro letošní využití výtěžku 
z Tříkrálové sbírky jsou tyto projekty:

• Domov se zvláštním režimem sv. Luisy – polohovací 
pomůcky, zabezpečení oken, údržba fasády, štítkovač 
na oblečení klientů, posezení na zahradě, venkovní 
stínění, docházkový systém.

• Dům léčby bolesti s hospicem sv. Josefa – řešení 
ohřevu vody, nové skříně na rehabilitační pomůcky, 
chladicí technika, nástěnky do pokojů pacientů.

• Charitní pečovatelská služba – polohovací pomůcky, 
tablety a další potřebné vybavení.

• Mobilní hospic sv. Jana – polohovací pomůcky, 
 potřebné vybavení pro lékaře/lékařky.

• Domácí zdravotní péče – mobilní telefony.

• Pořízení kompenzačních pomůcek do půjčovny 
 pomůcek.

Foto: Markéta Kozlová

Výtěžek	tříkrálové	sbírky	v	naší	obci	je	91	580	Kč.
Děkujeme	koledníkům	i	všem,	kteří	přispěli!
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Z obce

„Příprava na další sbírku začíná už koncem sbírky před-
chozí, aby se na ni efektivně navázalo při bezprostřední 
blízkosti další sbírky. Pro mě osobně Tříkrálová sbírka 
znamená mimo ten stres, který prožívám v tak krátkém 
čase, především spolupráci na smysluplné aktivitě a za-
pojení hodně lidí do dobrého skutku. A to za ten stres sto-
jí. Uvědomila jsem si, že Tříkrálovou sbírku pro Oblastní 
charitu Rajhrad organizuji od roku 2017. Pro mě je to 
hlavně práce s lidmi, kteří nám dobrovolně věnují svůj 
čas. Proto je potřeba z mé strany bedlivě naslouchat, hle-
dat efektní a optimální řešení při spolupráci na přípravě, 
samotné organizaci a po ukončení sbírky. Asistentů a ko-
ledníků si velice vážím, všichni mají dobrou vůli spolu 
s námi pomáhat,“ dodává koordinátorka Tříkrálové sbír-
ky Mária Durkáčová.

Dlouholetá tradice, naplnění společného cíle – poskyto-
vat v okolí podporu těm, kteří ji potřebují – a chuť po-
máhat je hnacím motorem pro Oblastní charitu Rajhrad. 

Oblastní	charita	Rajhrad zajišťuje pomoc, podporu a od-
bornou péči všem, kteří řeší nepříznivou životní situaci, 
kterou nejsou schopni zvládnout vlastními silami. Charita 
pomáhá seniorům, nemocným lidem, lidem se zdravotním 
a mentálním postižením, lidem v sociální a hmotné tísni. 

Jitka Štefánková
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SENIOR Taxi MAS Bobrava

Foto: MAS Bobrava
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Od září 2023 můžete využívat služeb SENIOR Taxi, kte-
ré za finanční podpory níže uvedených obcí provozuje 
MAS Bobrava, z.s.

Služba je určena pro občany nad 70 let věku anebo dr-
žitele průkazu TP, ZTP, ZTP/P bez ohledu na věk. SE-
NIOR Taxi mohou využívat obyvatelé obcí Hajany, 
Moravany, Nebovidy, Ořechov, Ostopovice, Popůvky, 
Radostice, Silůvky, Střelice, Troubsko, Želešice. 

Před první jízdou je třeba si na obecním úřadě vyřídit 
průkazku SENIOR Taxi, kdy Vám bude přiděleno číslo, 
pod kterým si jízdu můžete objednat. Jízdu je nutné ob-
jednávat s předstihem, a to nejméně 5	pracovních	dnů. 
Čím dříve jízdu objednáte, tím lépe, protože se občas 

stane, že termín je již zamluvený a bohužel nemůžeme 
požadavku vyhovět. 

Jízdné	je	stanoveno	fixně,	platí	se	hotově	při	nástupu	
do	vozidla	a	je	rozděleno	do	dvou	pásem:

 Pásmo A – jízda do 10 km – 70,- Kč
 Pásmo B – jízda do 30 km – 100,- Kč

 Číslo pro objednání jízdy: 737 740 177

Jak služba vlastně funguje? Po vyřízení průkazu SENI-
OR Taxi a objednání jízdy již nemusíte na nic myslet. 
Den před plánovanou jízdou Vám přijde SMS s připo-
menutím času vyzvednutí a telefonním číslem na řidiče. 
V domluvený den a čas Vás vyzvedne SENIOR Taxi 
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Již téměř rok realizujeme projekt Podpora komunitně 
vedeného místního rozvoje v MAS Bobrava. V rámci 
něj organizujeme kluby pro děti, akce pro veřejnost 
i odborné poradenství zdarma. Projekt má za cíl zapojit 
veřejnost do komunitních aktivit, propojit místní orga-
nizace, posílit rodinné a mezigenerační vazby a poskyt-
nout lidem v území adekvátní podporu. 

Kluby pro děti jsou zaměřeny na rozvoj kreativity, tvo-
řivosti a spolupráce dětí ze ZŠ, naproti tomu akce pro 
veřejnost nabízejí všem věkovým skupinám možnost 
zaktivizovat se, vzdělávat se anebo se zapojit do komu-
nitního života v obcích MAS.

Odborné poradenství pak pomáhá při prevenci a sni-
žování důsledků konkrétních životních situací – jde 
např. o pomoc při vyplňování tiskopisů pro požádání 
o sociální dávky, pomoc s vyhledáním kontaktů např. 
na organizace poskytující terénní pečovatelskou službu, 
denní/týdenní stacionáře, domovy pro seniory a jiné. 

Poradkyni můžete vyhledat na	obecním	úřadě (termín, 
kdy je přítomna, je vždy vyhlášen dopředu), nebo ji mů-
žete kontaktovat na telefonním	čísle	+420	739	519	318 
a domluvit si osobní schůzku v kanceláři v Nebovidech 
či přímo ve vaší obci v jiném než vyhlášeném termínu. 

Sledujte nás na našem webu www.masbobrava.cz ane-
bo na sociální síti Facebook/MASBobrava a zapojte se 
do námi realizovaných aktivit. Těšíme se na vás!

Hana Kovářová, MAS Bobrava

Podpora komunitně 
vedeného místního rozvoje

shutterstock/fizkes
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přímo u domu, takže nemusíte nikam chodit, a odve-
ze Vás přímo na udanou adresu. Pokud máte objedna-
nou i jízdu zpět, SENIOR Taxi Vás vyzvedne přímo na 
zadané adrese a odveze Vás opět až domů. V případě, 
že se vyšetření u lékaře z plánovaného času protáhne, 
je možné řidiči zavolat a domluvit si pozdější odvoz – 
dle možností by Vás vyzvedl později. 

Nyní i pár faktů, které se nám za dobu provozu SENIOR 
Taxi podařilo nashromáždit. 

Do služby je k 19. 2. 2024 zaregistrováno celkem 160 kli-
entů. Nejvíce zaregistrovaných osob je z obce Ořechov	
–	41, v těsném závěsu je obec Střelice	–	35 zaregistrova-
ných osob, a třetí nejvyšší počet zaregistrovaných osob je 
z obce Moravany	–	30. 

Nejčastější místo, kam SENIOR Taxi klienty vozí, je Fa-
kultní nemocnice u sv. Anny v Brně, poté do Fakultní ne-
mocnice v Bohunicích a do Vojenské nemocnice.

V drtivé většině míří klienti za lékařským ošetřením, na 
úřad jsme za dobu fungování SENIOR Taxi jeli celkem 
3× a na poštu 1×.
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Babské hody
Po vánoční pauze jsme se znovu pustily do dalšího 
nacvičování na podzimní Babské hody. Besedu máme 
téměř sestavenou a vyzkoušely jsme si ji zatancovat 
i v sále sokolovny, kam jsme pozvaly Petra Dubjaka, 
aby nám na památku vyfotil pár fotek. Několik z nich 
můžete vidět pod tímto textem. 

Jako součást přípravy na Babské hody se společně učí-
me o tom, jak ostopovický kroj vypadá, jaké má části 
a jak se váže na hlavu stárky šátek, který je momentál-
ně díky výpadku výroby nedostatkovým zbožím nejen 
v Ostopovicích, ale na celé Moravě. Pro některé z nás 
jsou to úplně nové informace a máme radost, že se tímto 
způsobem rozšiřuje povědomí o folklóru v naší obci i na 
Brněnsku.

Michaela Loupová
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Život v obci

V podvečer dne 18. února 2024 jsme v sále naší knihov-
ny přivítali již podruhé českého divadelního a filmo-
vého herce, autora projektu Listování a projektu Gas-
tromapa, Lukáše Hejlíka. Tentokrát přijel i s herečkou 
Pavlou Dostálovou, se kterou nám v rámci scénického 
čtení velmi vtipně přiblížili knihu Lucie Macháčkové 
Historky z Tinderu. Vyprodaný sál se velmi dobře bavil, 
zaznívaly salvy smíchu. Divadelní chemie mezi oběma 
herci skvěle fungovala a Lukáš mnohé překvapil zna-
lostí našeho okolí. Na závěr představení nabídl několik 
dalších knih, které ztvárňuje v rámci projektu Listování, 
na podzim se tedy můžete na některou z nich těšit, která 
to bude, to je zatím překvapení.

Michaela Loupová

Listování 
v knihovně

Oslava MDŽ
Opět povedená akce v Restauraci U Volejníků. Předse-
da Klubu seniorů Viktor Bečka oslavu zahájil uvítáním 
všech účastníků a svátečním blahopřáním. Pak předsta-
vil aktuální program Klubu pro nadcházející údobí. Ná-
sledně pánové všem zúčastněným ženám popřáli osobně 
a předali jim růži. Pak se povídalo, zpívalo, tancovalo…

Beseda se staršími občany 
spojená s oslavou MDŽ 
Do sálu restaurace U Volejníků se dostavili přihlášení 
zájemci se na besedu dostavili přihlášení zájemci a čle-
nové výboru Klubu seniorů Ostopovice. Beseda měla 
dvě části, v první nás místostarosta Petr Vlach zajíma-
vě seznámil s řadou stavebních záměrů obce, případně 
krajských nebo celostátních dopravních akcí, které se 
obce budou citelně týkat.

Ve druhé části besedy pokračovala volná debata po 
skupinkách zájemců nad přinesenými historickými fo-
tografiemi z obce. Předseda Klubu Viktor Bečka také 
s radostí přijal od pozvaných seniorů fotografie z histo-
rie školy pro připravovanou výstavu v rámci LOUČENÍ 
S BUDOVOU ŠKOLY. Nedílnou součástí besedy bylo 
přání seniorkám k MDŽ.

Všechna foto: Petr Dubjak

Foto: Michaela Loupová
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Ohlédnutí za plesovou sezónou

Ples seniorůObecní ples

Foto: Archiv KUK
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Poslední lednovou sobotu se v prostorách tělocvičny 
ZŠ Bosonožská ve Starém Lískovci konal tradiční, již 
9. ročník Poleskavského krojového plesu, který pořá-
dají městské části a obce nacházející se v blízkosti toku 
Leskavy. Plesu se zúčastnila i chasa z Ostopovic, a to ve 
slavnostních krojích. K poslechu a tanci zahrála Dechová 
hudba Hovorané a Cimbálová muzika Omičan. Na parketu 
dvou tanečních sálů bylo stále plno. Na programu folklor-
ního večera byla kromě jiného Moravská beseda v podání 
zúčastněných krojovaných poleskavských chas. Pořadate-
lé zajistili dobré občerstvení s širokou nabídkou vína a bo-
hatou tombolu. V průběhu večera došlo také k předání prá-
va k organizaci dalšího plesu, které převzal Martin Černý, 
starosta městské části Brno-Bosonohy. Jubilejní 10. ročník 
Poleskavského krojovaného plesu se bude konat v sobotu 
22. února 2025. Těšíme se na vás.  JaRaBa

Poleskavský krojový ples

Stárci z Ostopovic na Poleskavském plese

Maškarní ples 

Foto: Petr Dubjak

Život v obci

Foto: archiv TJ Sokol Ostopovice
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22. března 2024 jsme se oficiálně rozloučili 
s domy, kterými prošlo mnoho generací nejen 
ostopovických obyvatel. Vytvářely útočiště, 
kde se každý něco nového naučil, v něčem 
se zlepšoval, kde pravděpodobně i chyboval, 
aby na svých zkušenostech mohl dále růst. 
Mezi těmito zdmi je jednoduše uchováno 
mnoho lidských vzpomínek a bohatá účast 
návštěvníků toho byla důkazem. 

Třídy se naplnily svými žáky, absolventy, 
současnými i bývalými zaměstnanci, kteří si při 
pohledu na historické fotografie a při čtení 
kronik připomněli, jakou roli v jejich životě 
sehrály staré domy na ulici Školní. 
O bohatý doprovodný program se postarali žáci 
hudebního oboru ZUŠ Střelice, děti z Háječku, 
školní kroužky OKD, tancování a žonglování 
a hudební kapela Odstřel. Kdo chtěl, mohl 
si s žáky školy a rodičovsko-žákovskou kapelou 
zazpívat. Společně jsme prožili další důležitou 
událost v historii ostopovické školy, ze které 
si odnášíme památeční placky, polaroidové 
fotografie, nové vzpomínky. A jak to vystihl 
jeden ze vzkazů žáků, přejme „budoucí škole, 
aby vydržela co nejdéle a aby se v ní dětem 
a dospělým líbilo.“

Sylva Filová

Loučení se starou 
budovou školy

Foto: Petr Dubjak
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Foto: archiv MŠ a ZŠ Ostopovice
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Připravený projekt dostavby školy zahrnuje

• 1 učebnu MŠ
• 4 učebny pro ZŠ – jedna z nich je kmenová
 (I nadále zde bude pouze 1. stupeň ZŠ.)
• 1 multifunkční učebnu pro výchovy
• 1 multifunkční sál pro sport, kulturu a relax

• 2 učebny pro ZUŠ Střelice
• nový provoz jídelny a výdejny
• zelenou střechu pro výuku
• zázemí pro pedagogické 
 i provozní zaměstnance
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V roce 2018 vznikla studie dostavby celého areálu 
školy, kterou stejně jako v roce 2008 připravila 
architektonická kancelář EA architekti s.r.o. – 
manželé Eva a Zdeněk Eichlerovi.

Zadání, které společně formulovalo vedení obce, 
vedení školy, ZUŠ Střelice a další spolky, požado-
valo nové prostory pro výuku, ale i pro komunitní 
život v obci.

Budova bude sloužit nejen pro potřeby školy, 
ale i jako prostor pro komunitní život v obci, 
pro zájmové aktivity spolků a pronájmy pro 
soukromé účely.
Dispozice budovy pokračuje v započatém kon-
ceptu kruhů a jejich výsečí. Škola bude vytápěna 
tepelným čerpadlem, větrána za pomoci rekuperace, 
dešťová voda bude stále jímána a využívána ke 
splachování. Součástí projektu je i vrtaná studna 
s využitím vody na zálivku a splachování záchodů 
v době sucha.

V roce 2023 zakoupila obec Ostopovice přilehlý 
pozemek se stodolou, který propojí areál školy 
s ulicí Družstevní. Součástí studie je úprava 
tohoto pozemku, který bude sloužit jako nový 
a hlavní příchod. 

Budoucnost
areálu školy

Plánované zahájení výstavby je jaro 2024. 
Nejprve budou zbourány staré budovy školy 
a jídelna. Dokončení stavby je předpokládáno 
v polovině roku 2025. Náklady na stavbu přes 
100 000 000 Kč budou většinově hrazeny z dotací. 
Stavbu financuje a zadává obec Ostopovice.

Petr Juráček

Děkujeme za stálou podporu a důvěru 
vedení obce Ostopovice, dětí a rodičů, 
občanů. Vážíme si toho, že podpora školství, 
komunitního života a kvalitní architektury 
je v Ostopovicích jednou z priorit.
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Píše se rok 2024
Každý rok, každý den přináší něco nového a určitě i dů-
ležitého. 

Na přelomu zimy a jara jsme se především se staršími 
žáky věnovali historii našeho areálu. Všichni jsme pak 
pečlivě zdobili staré budovy, které budou brzy zbourá-
ny. Od školáčků po dospělé jsme měli možnost napsat 
škole vzkaz, něco nakreslit a společně tak zavzpomínat. 
A proč ten nadpis? Když se psal rok 1796, byla posta-
vena škola. Také to určitě byl důležitý okamžik. Stejně 
jako rok 1896 (dostavba školy), 1959 (generální opra-
va staré budovy), 1985 (otevření školky), 2011 (rekon-
strukce nové budovy) a 2024 (uzavření budov před bou-
ráním).

Při Loučení se starou budovou zazněl od několika lidí 
dotaz, proč je nutné budovu bourat, však ještě stojí… 

Další návštěvníci ale namítli – doba se mění a přináší 
změny i v nárocích na budovy. Co bylo dříve v pořádku, 
dnes už není.

Pohled stavařů je v mnohém podobný jako pohled peda-
gogů. I školství se musí posouvat v návaznosti na změ-
ny ve společnosti, na změny v našich návycích a potře-
bách. A je to tak v pořádku.

A takovou školu chceme v Ostopovicích mít – školu, 
která odpovídá 21. století, a to nejen stavebně, ale pře-
devším myšlením a přístupem k žákům, pedagogům, 
zaměstnancům, rodičům i všem kolem nás. Držme si 
palce a společně sledujme, jak naše ostopovická škola 
roste.

A co bude, až budeme psát: Píše se rok 2025?

Za zaměstnance školy Petr Juráček
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V minulém čísle zpravodaje děti psaly o tématu 
Zemědělství v Ostopovicích. Článek vznikl 
na základě podzimní výuky, kterou nám 
obohatilo i vzpomínání našeho tenkrát nejstar-
šího občana, pana Václava Dudy. 
Je tu nové číslo a na pana Dudu budeme už „jen“ 
vzpomínat. Již nyní víme, že naše vzpomínky 
budou stále oživovány výukou na téma nejen 
Zemědělství, ale také Voda v krajině a obci 
či Jemelkův mlýn. Pan Duda byl naší „kronikou“ 
a my  jsme od něj tolik načerpali. Měli jsme tu 
čest a možnost mnohá slova natočit, zapsat, 
přetvořit do učení pro naše děti, žáky, a tak 
tomu bude i nadále. Po jeho odchodu do nebe 
jsme zapsali několik vzkazů a také prostřed-
nictvím zpravodaje je právě tam posíláme...

Petra Turečková

Pan Duda byl velmi sympatický a moudrý člověk. 
Vyprávěl vtipy, ze kterých jsem se vždy zasmál. 
Měl velmi dlouhou paměť. Vždycky jsem se divil, 
že si pamatuje 40. léta 20. století. Měl jsem ho velmi 
rád. Píše ten, za jehož ruku se můžete vždycky držet.

Pan Duda byl náš historik. Moc oblíbený. 
Ať se máte dobře v nebíčku. Upřímnou soustrast.

Děkuji mockrát, že jste nás pustil k Vašemu domu, 
a že jste nás tak hezky obsloužil. Jste náš největší 
pramen historie na světě. 

Byl jste skvělý zemědělec a měli jsme Vás moc rádi. 
Byl jste pro nás významný člověk. Jsme moc vděční, 
že jsme se s Vámi mohli naposledy vidět. 

Ahoj pane Dudo, byl jste milý, pracovitý a dobrý člověk. 
Měl jste skvělé výklady, které mě hodně naučily. Byl jste 
vtipný člověk, který dobře prožil svůj život.

Děkuji za poznání minulosti a naší obce a školy. 
Doufám, že jste si život užil a v nebi se máte dobře. 
Díky Vám jsme poznali minulost obce. Díky Vám vím, 
co je to JZD. 

Byl jste pro nás velkým kamarádem a měli jsme Vás 
moc rádi. Jsme vděční, že jsme s Vámi mohli strávit čas 
a že jste tu s námi mohl být tak dlouho. Děkuji, že jste 
nás toho tolik naučil. Znamenal jste pro nás hodně. 
Děkujeme.

Užívejte nebe a pokoje. 
Vaši žáci MŠ a ZŠ Ostopovice

Vzkazy do nebe…
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Zimní čas ve školce
Po vánočních svátcích jsme se opět při-
vítali ve školce. Děti přišly z domova 
nadšené z dárečků od Ježíška a hned si 
začaly hrát s novými hračkami ve školce, 
které jim tam „školkový“ Ježíšek zane-
chal o vánoční besídce. 

Na svátek Tří králů jsme tradičně navští-
vili kapličku. Pozorovali jsme betlém, 
zazpívali koledy a Žabky předvedly 
příchod tří králů. První společnou akcí 
nového roku byla pohádka Popelka, na 
kterou jsme se dopravili autobusem do 
Bosonoh. V únoru nás naopak navštívi-
lo Divadlo u staré herečky s jedinečným 
fantazijním představením Tajemná za-
hrada. Následoval karneval s tematikou 
zimních sportů. Paní učitelky v převleku 
za biatlonistky přichystaly sportovní 
hry. Děti v maskách volně přecházely 
mezi třídami a snažily se tyto hry spl-
nit. Ve stejný den jsme se ještě prošli 
v masopustním průvodu dohromady 
se staršími kamarády ze ZŠ. Před obec-
ním úřadem jsme si společně zazpívali 
a zatančili. 

Březen je měsícem knihy. Děti si mohly 
přinést své oblíbené pohádkové knížky 
do školky. Povídali jsme si nad nimi, roz-
víjeli slovní zásobu a schopnost vyprávět 
příběh v časovém sledu. Každá třída si 
jednu pohádku nacvičila a předvedla ji 
ostatním. Ježečci zahráli pohádku O per-
níkové chaloupce, Žabičky O Kohoutko-
vi a slepičce a Myšky nacvičily Boudo, 
budko. Téma jsme završili návštěvou 
nové místní knihovny, kde většina dětí 
byla poprvé. 

Aktuálně nás čeká vynášení Mařeny 
a především loučení se starou budovou, 
která se brzy zbourá. Děti se rozloučily 
svými otisky dlaní na zeď a malbou ba-
revných kytiček pod kamarády ze škol-
ky: žabkou, ježkem, krtkem a myškou. 

Paní učitelky MŠ

Z naší školky

Fotky: archiv MŠ a ZŠ Ostopovice
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Mnich jménem Serafinus prosil velmi naléhavě ukřižo-
vaného Krista o možnost zaujmout jeho místo na kříži, 
protože chtěl zakusit a plně s ním sdílet utrpení, které 
prožíval. Jednoho dne byl tedy na kříž přijatý, ale pod 
jednou podmínkou. Pán Ježíš mu řekl: „Musíš mlčet!“
Serafinus byl jako mnich zvyklý na přísnost a mlčení, 
podmínku přijal a slíbil, že bude mlčet.
 Kristus tedy sestoupil z kříže a na jeho místo vystou-
pil mnich Serafinus.
 Do kostela přišel bohatý podnikatel, aby se pomodlil 
a poděkoval za bohatství, které poctivou prací nabyl.
 Když klečel a modlil se, vypadla mu z kapsy peně-
ženka plná bankovek. Vstal, odešel a Serafinus, který 
ho chtěl upozornit na ztrátu, si vzpomněl na slib, mu-
sel tedy mlčet. Za chvíli se před kříž postavil bezdo-
movec, modlil se, ale zrak mu padl na peněženku, vzal 
ji, dal do kapsy a odešel. Serafinus mu chtěl říci, že 
peněženka patří někomu jinému, ale měl slib mlčení, 
tak musel mlčet.
 Po chvíli přišel mladý muž, zbožně si klekl před kříž, 
modlil se a prosil o ochranu, protože se chystal na dale-
kou cestu. Do tichého kostela se náhle vrátil již zmíně-
ný podnikatel s policejním doprovodem, protože před-
pokládal, že zde peníze mohl ztratit nebo mu je ukradl 
někdo v kostele. Jediný přítomný byl v tuto chvíli právě 
klečící mladík. Policisté ho zatkli a vyváděli ho z chrá-
mu. V té chvíli už Serafinus nemohl mlčet, porušil slib 
a vykřikl: „Je nevinný!“
 Úlek a zděšení přítomné vyděsilo. Mrtvý z kříže 
mluví, aby zachránil nevinného člověka, protože díky 
tomuto svědectví mladý muž unikl podezření z krá-

deže. Policisté případ dále nevyšetřovali. Po výpovědi 
mnicha z kříže našli a zatkli bezdomovce, který peně-
ženku s penězi vzal. Vrátili ji i s celou hotovostí podni-
kateli. Mladý muž se vydal na dalekou cestu, vše bylo 
vyřešeno.
 Večer přišel Kristus se smutnou tváří a přísně po-
káral Serafina: „Tvoje služba opravdu nebyla dobrá.“ 
Serafinus se udiveně zeptal: „Ale proč, Pane?“ „Řekl 
jsem ti, abys mlčel.“ Mnich však vysvětloval: „Dával 
jsem věci do pořádku, aby bylo všechno spravedlivě 
vyřešeno.“
 Kristus mu však řekl: „Ne, Serafino, tvým úkolem 
bylo mlčení, slíbil jsi mi to. Místo toho jsi změnil moji 
vůli. Ten bohatý podnikatel se chystal s penězi udělat 
veliký podvod, přinutil jsem ho, aby o ně přišel. Bezdo-
movec je potřeboval, aby je použil k záchraně nemocné-
ho kamaráda.
 Mladý muž, který byl chycen, by byl několik dní vy-
šetřován na policii, zmeškal by letadlo, které havarova-
lo, a tak by si zachránil život. Drahý Serafino, všechno 
jsi zkazil, nejsi schopný být na mém místě. I když jsi 
mnich, považuješ se za pokročilého v duchovním ži-
votě, moje prozřetelnost vede lidské osudy lépe než ty, 
i když se zdá, že v reálném čase nejsou spravedlivé.“
 
Hledejme moudrost! My, současní lidé, jsme sběrateli 
zážitků, vizí, předvídání budoucnosti, kterou hledáme 
ve vlastním úsudku. Věrnost každému okamžiku naše-
ho života modeluje naše výsledky. Rádi opouštíme ti-
cho, takové zvláštní NIC, které je však kolébkou naší 
budoucnosti.

Marie Kubová

Boží prozřetelnost

Foto: Petr Dubjak
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Z historie školství 
a školy v Ostopovicích
Škola náleží v každé obci k ústředním institucím, které 
mívají výjimečný vliv na fungování a charakter sídla. 
Než se však učitel zařadil po bok faráře a samosprávy 
k respektovaným autoritám a nejvlivnějším postavám 
obecní komunity – jakou byl v Ostopovicích na přelo-
mu 19. a 20. století řídící učitel Josef Palkovský – uply-
nulo mnoho času. Předchůdci čelili hmotné nouzi, často 
neměli vhodné vzdělání a nadto odváděli děti od tra-
dičních pracovních úkolů, což dohromady nevytvářelo 
zrovna pozitivní dojem. Později se životů učitelstva ujal 
stát, který je vzdělal a zaopatřil, vybavil je nadstandard-
ními právy, jakými bylo třeba to volební, které až do 
vzniku Československa rozhodně každému nenáleželo, 
a nakonec jim přivedl do tříd všechny školou povin-
né. Učinil je klíčovými osobami lidského životaběhu. 
Učební osnovy se sice v čase měnily, stejně jako celý 
vzdělávací systém i postavení učitele, ale základní smy-
sl a roli školy definované v polovině 19. století již nikdo 
nezpochybnil. Poněkud nejasnější to bylo se školními 
budovami. Zde stát důsledný nebyl, a tak v hojné míře 
záviselo na místních možnostech, schopnosti se domlu-
vit či ochotě riskovat zadlužení obce stavbou důstojné 
budovy pro adepty školní výuky. Platilo to zejména pro 
nejnižší školství a Ostopovice o tom vědí své…

Počátky všeobecného školství jsou spojeny s výnosem 
Marie Terezie, který v roce 1774 v monarchii zaváděl 
povinnou školní docházku. Pohnutky královny byly 
především praktického charakteru. Od vzdělaného lidu 
si slibovala zvýšenou ekonomickou produktivitu státu 
a školy viděla jako prostředí, kde se mohlo na budou-
cí občany působit v jednotném duchu, který by státu 
vyhovoval. Ale ono to s tou povinnou docházkou bylo 
složitější. Aby děti mohly do školy pravidelně dochá-
zet, předně musely mít kam, rodiče museli mít vůli je 
za výukou vysílat a stát pro tuto svoji ideu musel vytvo-
řit podmínky a docházku také kontrolovat. A zpočátku 
nic z toho vlastně neplatilo. Koneckonců ona povinnost 
byla ve výnosu vlastně jen vřele doporučena. Zdaleka 
ne každá obec, či alespoň ta lidnatější, jak je tomu dnes, 
měla svoji vlastní budovu a učitelský sbor. Síť „základ-
ních“ venkovských škol, kterým se tehdy začalo říkat 
triviální, se teprve budovala. A také se hledaly cesty pro 
jejich financování. Pokud již neexistovala dříve, musela 
být škola zřízena v každé farnosti, případně v sídlech 
od farní obce více vzdálených. Ostopovické děti dochá-
zely do nedalekého Troubska, stejně jako ty z Popůvek 
a Bosonoh. Dlouhodobě to však z kapacitních důvodů 
nebylo únosné, a tak se majitelka panství Marie Cecílie 
ze Seckenberka rozhodla na své náklady vystavět nové 

školy v Popůvkách a Ostopovicích. O obou bezpečně 
víme od poloviny 90. let 18. století. A zatímco popůvec-
ká po nějakém čase pro nedostatek žáků zanikla, osto-
povická se udržela. Neměla to ovšem snadné. Sídlila 
v domě č. 49, dnes č. p. 2. Zdejší učitelé – prvním zná-
mým byl Franz Wenzl – byli financováni z majitelčiny 
nadace, jejíž paragrafy jim mimo jiné kladly za povin-
nost zajišťovat hudbu při bohoslužbách a vést k ní svě-
řené děti. Vyjma výuky zpěvu a hře na hudební nástroje 
musel kantor plnit primární účel, naučit žactvo psát, 
číst a počítat, tedy třem učebním základům – tzv. triviu 
(odtud název triviální školy). Nadto je měl seznamovat 
s řemeslnými pracemi a zemědělskými postupy. To vše 
se dělo mezi šestým a dvanáctým rokem věku chlapců 
i dívek a v rodném jazyce, i když to si vyžádala praxe, 
nikoliv nařízení. Přestože Ostopovičtí již měli svou ško-
lu, a odpadla tak běžná výmluva na počasí a neschůdné 
cesty do okolních sídel, docházku nelze označit za val-
nou. Silnější účast bývala v zimním turnusu od prosince 
do března, naopak v letním od Velikonoc do září dít-
ka často vypomáhala rodičům s polními pracemi či při 
řemesle – realita tehdejšího nejnižšího školství, nejen 
v Ostopovicích. Královnin výnos si toho byl předem vě-
dom, a tak starší, pracující děti osvobozoval. Sporadic-
ká účast ve škole nicméně představovala problém ještě 
i ve 2. polovině 19. století, kdy již docházka povinnou 
skutečně byla a pohovory s rodiči záškoláků probíhaly 
v mnohem konfliktnějším duchu.

Ostopovická škola byla zřízena jako škola patronátní, 
což obnášelo povinnost patrona, v tomto případě ma-
jitele panství, ji vydržovat. Nadační listina definovala 
pravidla a to, co se na počátku jevilo jako bohulibý akt, 
se později stalo důvodem, možná spíše záminkou, spo-
rů, které obec se „zřizovatelem“ vedla a jež vyústily 
v dlouhodobě zcela neutěšený stav ostopovické školy 
i výuky jako takové. Ale nepředbíhejme. Původní školní 
budova byl nuzný domek se slaměnou střechou, malou 
třídou a světnicí s komorou pro učitele, který možná 
splňoval představy na konci 18. století, ovšem v této 
podobě se nacházel ještě v roce 1869, kdy vešla v plat-
nost razantní úprava školského systému. Nové pojetí 
výuky reagující na dobové trendy a potřeby společnosti 
s sebou neslo i zvýšené nároky na samotné školní bu-
dovy, jejich vybavení a prostory. Tlak státu zapůsobil 
a letitá nevyhovující stavba byla přestavěna a rozšířena 
na náklady majitele troubského velkostatku Leopolda 

>  Situační náčrt rekonstrukce ostopovické školy v roce 1870 
 (školní kronika, díl 1, s. 21).
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Hodáka. Obec se opět dle regulí nadační listiny podílela 
povoznickou činností a nádenickou prací. Zůstala jedna 
třída, ale o něco důstojnější podobu získal učitelský byt, 
a to díky dvěma pokojům, kuchyni, spižírně a sklepu. 
Součástí areálu byla zahrada, chlévy a dřevník. Závazek 
pečovat o budovu zůstal na patronovi, finanční zajištění 
učitele převzal stát. Z panství měl učitel kdysi pobírat 
ročně 100 zlatých a nějaký otop, ale suma bývala pro-
měnlivá. Mimo to mu náleželo i školné, které platily 
všechny děti. Zdaleka ovšem nedosahovalo výše na-
dační garance. Nedostatečné ohodnocení školské úřady 
před polovinou 19. století zčásti napravily nařízením, 
že obec musí učiteli poskytnout k užívání kousek pole 
a rodina každého školáka pecen chleba. Na existenční 
jistotě to příliš nepřidalo. Lepší časy přišly až po roce 
1869, kdy říšský zákon nově definoval finanční a so-
ciální zajištění učitelů. V Ostopovicích měl učitel od 
té doby zajištěno ročních 500 zlatých, k tomu funkční 
příplatek a rozličné přídavky. Vedle erární výplaty mu 
náležely výnosy z nadace a přidělených pozemků a do-
stával i zmiňovaný otop. 

V onom roce se nezměnila jen ekonomická situace uči-
telstva. Předkladatel zákona, tehdejší ministr školství 
Leopold Hasner, stanovil osmiletou (věk 6–14 let), nyní 
již opravdu povinnou docházku s trestní odpovědnos-
tí rodičů. Nad chodem každé školy bděla místní školní 
rada, tvořená v Ostopovicích z představených obce. Její 
běžnou náplní bývala právě komunikace kolem ledaby-
lé návštěvy školy, mnohdy související s neplacením 
školného, které zůstalo zachováno. Maximální počet 
dětí ve třídách zákon omezil, což mimo jiné odpověd-
né strany přimělo k ostopovické přestavbě. Do školních 
osnov přibyl přírodopis, dějepis a zeměpis a vliv církve 
byl omezen na hodinu katechismu. Děvčata získala na-
víc možnost vzdělávat se v ženských ručních pracích 

a v nauce o domácím hospodářství. Toto platilo pro 
nově zavedené obecné školy, nahrazující triviálky. Žac-
tvo nyní mohlo absolvovat osm roků na obecné škole, 
případně tři poslední ročníky na měšťance s rozšířenou 
strukturou předmětů či namísto měšťanky zamířit na ně-
kterou ze středních škol – nejčastěji gymnázium nebo 
reálku. Praktické vzdělání šlo doplnit na obchodních, 
hospodářských či živnostenských školách, v nabídce se 
objevily i vyšší ústavy pro dívky. Na výběr byla v neda-
lekém Brně celá řada možností. Zpočátku však zájemce 
mohl odrazovat německý charakter většiny škol, který 
se vyrovnal až po vzniku Československa.

Hasnerova reforma měla mimořádný vliv na zvýšení 
gramotnosti v českých zemích. Vedle Dolních Rakous 
představovaly kouty monarchie s daleko nejvyšším po-
dílem obyvatelstva schopného číst a psát. Projevovalo 
se to i v Ostopovicích, kde počty dětí ve škole stále na-
růstaly. Koncem století již atakovaly stovku, o niž se 
podělili stejným dílem chlapci i děvčata. Příznivá de-
mografická křivka měla i svou odvrácenou tvář, jed-
notřídka opět přestala vyhovovat zákonným normám, 
na což místní školní radu opakovaně upozorňovala 
inspekce. Až pod tímto tlakem – upozornění učitelů tu 
váhu očividně nemělo – se začala obec věcí zabývat. 
Sporným bodem se opět ukázala starobylá nadační listi-
na, na kterou se obec odvolávala jako na platnou normu, 
stanovující, že o školu má pečovat majitel velkostatku. 
To se však týkalo stávající budovy – jak naznaly nadří-
zené okresní orgány – nikoliv projektované přístavby. 
Její realizace tak padla na vrub obce. Od školního roku 
1896/97 ostopovická škola začala fungovat jako dvoj-
třídní. Ve staré, velkostatkem znovu upravené budově 
se nacházela jedna učebna a byt pro nadučitele (správce 
školy), v nově postavené budově na straně k hostinci 
se nacházela druhá třída, kabinet a skromnější byt pro 

Půdorys školy po rekonstrukci v roce 1870 
(školní kronika, díl 1, s. 22).

Situační náčrt přístavby a opravy ostopovické školy v roce 1896 
(školní kronika, díl 1, s. 196).
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podučitele, jenž doplnil dosavadní učitelský tandem 
nadučitel – katecheta. Později přibyla ještě odborná 
učitelka předně se věnující žákyním.

Rekonstrukce školy sice načas oddálila konflikty se zá-
konem, ale její stav nebyl dobrý. A časem se pochopitel-
ně zhoršoval. Nešťastné lpění na závazcích velkostatku 
obecní představitele zbavovalo odvahy vyřešit problém 
jednou provždy stavbou zcela nové budovy splňující 
náležité standardy pro výuku i azyl učitelského sboru, 
na niž by obec mohla být hrdá, jako tomu bylo v celé 
řadě sídel napříč českými zeměmi. Střídající se majite-
lé troubského velkostatku cítili stále slaběji kdysi dáv-
no definovaný závazek starat se o ostopovickou školu 
a spory s nimi i přes zásahy vyšších státních orgánů 
k ničemu nevedly. Nezájem věc řešit pochopitelně vná-
šel nesoulad i do vztahu obce a učitelského sboru. 

„Žáci sedí po pěti v lavicích, takže nemohou psáti ani 
kresliti… z blízkých záchodů šíří se zkázonosný zápach… 
stůl, který se dožívá 140 let, lavice pocházející z 18. sto-
letí… zdravotní stav žáků ohrožen výpary ze zpuchřelé 
podlahy a provlhlých zdí… schátralost[sic!] celé staré 
budovy, která dělá obci neobyčejnou hanbu… že by ta-
kový stav budovy nebyl trpěn ani na Podkarpatské Rusi, 
neřkuli u Brna.“ 

To jsou jen některé ze stesků místních učitelů na zoufa-
lý stav zejména „velkostatkové“ části budovy, potažmo 
na těžkou službu a doslova život ohrožující podmínky 
výuky, které můžeme číst na stránkách školních kronik 
z přelomu 20. a 30. let 20. století. Nic na tom nemohlo 
změnit ani zavedení rozhlasu či elektřiny do mladšího 

křídla školy, zvláště když to bylo, byť na čas, „kompen-
zováno“ pronájmem kabinetu pro úřadování starosty 
obce. Stále akutnějším se jevilo rozšíření školy o dal-
ší třídu. To sice bylo od roku 1927 formálně povoleno, 
avšak učebny byly stále jen dvě. Řešení v podobě stří-
davé výuky adekvátním východiskem nebylo. V roce 
1932 se škola definitivně mění na trojtřídní, nicméně 
uvažovaná přístavba ve dvoře, kterou by se kapacitní 
deficit vyřešil, se neuskutečnila. Stačit tedy opět muse-

Škola po generální opravě na konci 50. let 20. století (školní kronika, díl 3, s. 37).

>  Situační náčrt přístavby a opravy ostopovické školy 
 v roce 1896 (školní kronika, díl 1, s. 196).
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Zdroje: 
Školní kronika, díly 1–3. 
Státní okresní archiv v Rajhradě.

Indikační skici Stabilního katastru. 
Moravský zemský archiv v Brně.

Webové stránky ostopovické školy.

ly jen nezbytné opravy a vyučování na směny v jedné 
ze tříd. Pouze částečným uspokojením byl pro řídící-
ho fakt, že žáci si již nerozdírali oděv o hřebíky trčící 
ze starých lavic. K problémům s kapacitou se přidávaly 
i populační výkyvy, které nutily učitele jednotlivé roč-
níky slučovat do tříd podle počtu žactva, nikoliv pod-
le učební logiky a norem. Rozdělení tříd ve školním 
roce 1936/37 vypadalo následovně: I. třída: pravidelný 
1. a 2. ročník, II. třída: pravidelný 3. ročník a přesku-
pený 6.–8. ročník, III. třída: přeskupený 4. a pravidel-
ný 5. ročník. Počátkem roku 1938 vypukl ve staré části 
školy požár, který ji vyřadil z provozu. Událost nadříze-
né úřady vyhodnotily jako impuls pro konečné vypořá-
dání se s nevhodným prostorem a obci nařídily postavit 
novou školní budovu. Její realizaci však odvál ze stolu 
začátek války. A opět následovalo jen kolečko vynuce-
ných oprav, které vyvrcholily generální rekonstrukcí 
koncem 50. let. Škola, která mezitím změnila název na 
národní a krátce poté na základní, i její učitelské zázemí 
sice získaly vyšší standard, areál však nadále trpěl řadou 
provizorií a nedotažených záměrů. Problém s nedostat-
kem učebních místností přetrval až do počátku 70. let, 
kdy byl na třetí třídu adaptován učitelský byt. To se však 
již o slovo hlásila nastupující generace „Husákových 
dětí“ a kapacita školy se znovu ocitla za hranou. Směn-
né vyučování v polovině 80. let ukončila až novostavba 
mateřské školy ve dvoře dosavadního areálu, díky níž 

dostala škola čtvrtou učebnu. Konstrukční problémy 
betonové stavby však přinesly další útrapy, které nevy-
řešila ani rekonstrukce z poloviny 90. let. Na samém 
konci milénia pak škola, i díky dočasnému poklesu po-
čtu žáků, opustila staré budovy, které částečně obsadila 
pošta. Zcela nová kapitola se pak začala psát od roku 
2010, kdy začal postupný a dosud pokračující přerod 
školy a školky, tehdy již spojených do jedné instituce, 
v moderní, architektonicky vizionářský areál, který se 
stal předmětem ocenění a oprávněným zdrojem obecní 
hrdosti. Více než dvousetletá historie ostopovické školy 
je tak dlouhým příběhem s velmi vydařeným posled-
ním dějstvím. A stará školní budova, která zakrátko po 
stoletých odkladech půjde k zemi, ukazuje, že ne každá 
„památka“ je svědkem slavné minulosti.

Aleš Vyskočil
Tomáš Dvořák

Škola po generální opravě na konci 50. let 20. století (školní kronika, díl 3, s. 37).
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Josef Palkovský 
(1859–1915)

Jméno Josef Palkovský se prolíná hned několika texty 
v tomto čísle Ostopovického zpravodaje. Jeho osobnost 
a působení v obci si proto jistě zaslouží bližší pohled. 

Tento prostějovský rodák, který vystudoval učitelský 
ústav v Brně, kde byl jeho učitelem mimo jiné i sklada-
tel Leoš Janáček, přišel do Ostopovic roku 1886. Josef 
Palkovský byl velmi vzdělaným intelektuálem, důsled-
ným a náročným pedagogem a vychovatelem. Činoro-
dě se svými školáky zahradničil, a tím probouzel v dě-
tech blízký vztah k přírodě. Učil je roubovat a očkovat 
stromy a zájemce zasvěcoval i do náročného včelaření. 
Každý žák, když opouštěl školu, dostal na rozloučenou 
stromek a takový stromek se samozřejmě těšil v zahra-
dě nebo ve „vinohradu“ mimořádné péči. Výchově dětí 
a jiným aktivitám v naší obci věnoval Palkovský téměř 
tři desetiletí svého života. Patřil k nejvýznačnějším 
představitelům obce na přelomu 19. a 20. století. Byl 
jedním z nejaktivnějších podporovatelů výstavby kaple 
v létech 1892–1893. Dlouhá léta se věnoval varhanic-
ké službě nejenom v ostopovické kapli, ale i ve farním 

Z historie

kostele v Troubsku. Působil velmi činně ve funkci čle-
na obecního výboru a obecního tajemníka a velmi se 
přičinil o zbudování první silniční vozovky ve vesnici 
s návazností na komunikaci do Starého Lískovce, stejně 
tak jako o zbudování dalších komunikací. Inicioval vy-
sazení obecního lesíka a třešňové aleje. S učitelem Hyn-
kem Odehnalem uvedl v činnost „Čtenářský a pěvecký 
spolek“. Od roku 1909 až do konce svého života stál 
v čele nově založené tělocvičné jednoty Sokol. Vytvořil 
sokolskou divadelní scénu a dokázal malovat i kulisy 
k výbavě jeviště. Nechyběl ani u zakládání Sboru dob-
rovolných hasičů v roce 1913.

Jak je patrné, vliv Josefa Palkovského na život v naší 
obci lze jen stěží přecenit. I proto se zastupitelstvo obce 
nedávno rozhodlo pojmenovat po něm jednu z nově 
vzniklých ulic. Méně toho zatím bohužel víme o jeho 
životě před příchodem do Ostopovic i o osudech rodiny 
po jeho smrti. Alespoň některé střípky z této mozaiky 
nám však snad odhalí texty v připravované publikaci 
o historii obce.

29
Splečná fotka třídy z roku 1907. Uprostřed sedící muž je nejspíš Josef Palkovský. 
Samostaná fotografie pana Palkovského se pravděpodobně nedochovala. 
Pokud fotografii učitele máte, můžete se s námi podělit o vaše materiály.
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Březen bývá v českých knihovnách velkým svátkem. 
Slaví se Měsíc čtenářů – pořádají se akce, doplňují 
knižní novinky, rozšiřují nabízené služby. I u nás jsme 
se činili na mnoho způsobů. 

První vlaštovkou byla výhra, kterou jsme získali za 
uspořádání soutěže o pokémony v rámci Dne pro dět-
skou knihu 2023. V polovině února k nám dorazily 
těžké krabice s několika desítkami japonských mang 
od nakladatelství CREW.

Na začátku března jsme odstartovali naši první čtenář-
skou výzvu a navíc se připojili k celorepublikové lite-
rární hře pro děti Lovci perel. Zápisové archy k celo-
roční čtenářské výzvě s tematickými okruhy ve třech 
věkových kategoriích lze v knihovně vyzvednout zdar-
ma. Jako krásné doplňky nejen k výzvě nově prodává-
me tužky a gumičky na notesy s logem knihovny, které 
pro nás navrhlo a vyrobilo papírnictví papelote.

Proměnilo se také vybavení knihovny. V dětské sekci 
se dá pohodlně uvelebit na měkkém koberci, barevných 
slonech nebo látkových zeměkoulích. A pozor… máme 
kávovar! Splněné přání pro všechny kávomily, kteří 
toužili mít v knihovně tak trochu kavárnu, a o důvod 
víc u nás pobýt.

Novinky 
z knihovny

V neposlední řadě jsme Měsíc čtenářů chtěli oslavit na-
bitým kulturním programem a navštívili nás dva vzácní 
hosté: oceňovaná spisovatelka Markéta Pilátová a dob-
rodružný cestovatel, speleolog Marek Audy.

Březen byl pro nás výjimečný i díky intenzivní spolu-
práci s naší mateřskou a základní školou. Na exkurzi 
školky do knihovny navázal týden blokové výuky a čte-
ní pro všechny ročníky základní školy v našich prosto-
rách u příležitosti Noci s Andersenem. Jedno ze čtení 
Markéty Pilátové navštívily děti v rámci odpolední dru-
žiny. Poprvé se u nás konalo také slavnostní pasování 
prvňáčků na čtenáře. Na pravidelném programu knihov-
ny se začala podílet vychovatelka školní družiny Pavla 
Vladyková vedením dopoledních aktivit pro batolata 
a předškoláky. Z tohoto „proplétání“ a vzájemné pod-
pory máme velkou radost.

Co nás čeká dál? I na duben připadají významná data, 
která v knihovně připomeneme. V pondělí 22. 4. je Den 
Země a u této příležitosti u nás bude besedovat autor-
ka bestselleru Biokuchařka Hanka Zemanová o výho-
dách života v souladu s rytmem přírody. Hned v úterý 

Markéta Pilátová a děti z družiny. Foto: archiv knihovny
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Program knihovny
Jak na chytrý telefon a tablet
pondělí 22. 4. | 8:30–12:30 
Je vám 65 a více let? Zdarma vás naučíme, 
jak správně ovládat tablet a chytrý telefon 
a jak se bezpečně pohybovat na internetu. 
Workshop pořádá Moudrá Sovička z.s. 
ve spolupráci s Klubem seniorů Ostopovice.

Rytmus jako zdroj životní síly
pondělí 22. 4. | 17:00–19:00 
Proč je život podle rytmů přírody lékem 
a zdrojem životní síly? Jaké lokální super-
potraviny máme během jara k dispozici? 
A jak sladit životní styl i jarní vaření s rytmy 
přírody? Přednáší Hanka Zemanová.

Konsent: Děti to chtěj vědět taky
úterý 30. 4. | 17:00–20:30 
Dává smysl, aby sexuální výchova začala v rodi-
ně. Většinu z nás ale nikdo nepřipravil na to, 
jak takové téma s dětmi probírat. Jak mluvit 
o citlivých tématech s dětmi a dospívajícími? 
Zveme na workshop (nejen) pro rodiče.

Smyslohraní
pátek 3. 5. | 9:30–11:00
Testování materiálů stimuluje smysly a rozvíjí 
kognitivní schopnosti. Pro děti od 9 měsíců 
do 6 let (v doprovodu rodičů).

Prototýpci: Staň se kverulantem
pondělí 20. 5. | 15:00–18:00
Pojďme se podívat na své okolí aktivně. 
Tvůrčí workshop pro děti od 6 do 11 let.

Knihokatka radí (knižní klub)
středa 22. 5. | 18:00–19:00
(Ne)pravidelný dvouměsíčník s pedagožkou 
a literární blogerkou Kateřinou Honcovou.
Tipy na knihy, které budete chtít číst, jen jste 
o nich možná neslyšeli. Pro děti i dospělé.

Prototýpci: Re-plyšákování
pondělí 10. 6. | 15:00–18:00
Dej starým plyšákům novou podobu i příběh! 
Tvůrčí workshop pro děti od 6 do 11 let.

Knihokatka radí (knižní klub)
středa 26. 6. 2024 18:00 – 19:00

23. 4. je Světový den knihy a autorských práv, tohoto 
data v roce 1616 zemřeli velikáni William Shakespeare 
a Miguel de Cervantes Saavedra.

Na závěr si neodpustíme ještě jedno lákadlo – chystáme 
se zprovoznit výpůjčky e-knih a audioknih. O podrob-
nostech budeme v pravou chvíli informovat na webu 
a sociálních sítích knihovny. V létě tyto lehké formáty 
na cesty jistě přijdou vhod!

Za tým knihovny Adéla Rujzl

Kroužek 
Smyslohraní
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„NĚCO“ v údolí Šelše
Až nyní se veřejně svěřuji s rok starou událostí, kdy jsme 
byli svědky příletu, pobytu a odletu neznámého tělesa do 
oblasti údolí Šelše. Objekt se vyznačoval nezvyklým tva-
rem, který se postupně měnil, zelenou barvou, a hlavně 
překvapivým chováním. Událost se stala 24. ledna 2023. 
Samotný pobyt tělesa v tomto prostoru se odehrál odpoled-
ne, přibližně od čtyř do půl páté hodiny.

V té době bylo naše typické zimní počasí – relativně teplo 
a beze sněhu. Jev se odehrál na pozadí podvečerní polo-
jasné oblohy, v koruně stromu a na travnaté zemi a pak dál 
až v prostoru nad torzem bývalého divadla. Bylo bezvětří 
a nikde nikdo.

Bohužel jsme nemohli úkaz vyfotit ani nafilmovat, tak veške-
ré snahy o sdělení emocí ze zážitku se setkávaly s pochopitel-
nou nevěřícností, od přátel až po odborné kruhy, kam jsem se 
také s oznámením obrátil. O tom všem podrobněji dál.

Přílet
Z procházek po okolí se pravidelně zastavuji u kamaráda, 
který má na protějším svahu údolí chatku. V ten den sedí-
me jako obvykle pod pergolou u chatky a probíráme běž-
né věci, povídáme si a najednou vidíme, jak se z oblohy, 

přibližně směrem od bohunického sídliště, pomalu snáší 
zmíněné těleso. V této fázi mělo tvar nepravidelně silné-
ho písmene S. Lépe představitelné je přirovnání k velkému 
mořskému koníku. Podle velikosti stromů, nad kterými se 
pohybovalo, odhaduji výšku letu přibližně 40 metrů nad 
zemí. Velikost přibližně 1,5 až 1,8 metru. Poté se těleso 
roztáhlo do tvaru celty s mírně zaoblenými rohy a přistálo 
do větví protějšího ořechu.

Pobyt ve stromu a na zemi
Zpočátku jsme z toho měli legraci, ale začala převažovat 
zvědavost. Rozhodli jsme se jít se podívat blíž, co to vlast-
ně přistálo. Přiblížili jsme se přibližně o třicet metrů a tě-
leso se začalo ve stromu pohybovat. V tom okamžiku jsme 
ztuhli… strach a mrazení nás vrátily zpět k chatce a odtud 
jsme situaci nadále pozorovali. Byli jsme z průběhu chová-
ní tělesa tak vyděšení a ztuhlí, že nás ani nenapadlo jev za-
znamenat. Současně nás pohyb tělesa ve stromu fascinoval. 
Objekt měnil tvar, prostupoval drobným větvovím, v po-
slední chvíli na stromu se schoval za jednou silnou větev. 
Co se dělo, trvalo přibližně deset minut. Následně těleso 
opět změnilo tvar, roztáhlo se na rohatou plachtu s dovnitř 
prohnutými okraji, něco jako poletucha, a sneslo se ladně 
k zemi. Veškerý pohyb byl celkově plynulý, přesto dopro-
vázený viditelným chvěním, vibracemi. Při dosednutí na 
trávu pod strom se to sbalilo do kopule, vibrace neustávaly.

Přelet
Uběhlo přibližně patnáct minut našeho bezeslovného úža-
su. Těleso se opět vzneslo a přeletělo od nás dál nad křovím 
u studánky, přistálo tam na palouku vedle cesty směrem k tu-
nelu pod násypem, mezi ovocné stromy. Sbalilo se opět do 
tvaru kopule. Nechápali jsme, jak se vznáší, nebylo viditelné 
žádné mávání. Nechápali jsme ani, co na zemi vyhledává. 

Foto: Petr Dubjak
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Odlet
Ovšem nejvíce nás fascinovala poslední fáze výskytu objek-
tu. Těleso se z paloučku opět zvedlo v podobě celty a přemís-
tilo se letem nad stromy přibližně do prostoru nad planinou 
divadla. Tam se naposledy přetransformovalo na svislý aero-
dynamický tvar připomínající staženou chobotnici. Pocitově 
neuvěřitelnou rychlostí odletělo vzhůru a zmizelo v obloze.

Závěr
• Paradoxem bylo, že údolí Šelše je místo, kam se často 

chodí na procházku, venčit psy, ale v tu dobu tudy nikdo 
nešel. Tím jsme oba byli jediní svědci.

• Ani to nebyl jev vnitřního zjevení nebo dokonce výmyslu, 
 viděli, prožili jsme to dva.
• Rozdíl pak nastal v následných postojích k prožitému 

jevu. Já jsem se se zážitkem všude možně pochlubil 
a neustále se mi v mysli vrací, často na ta místa cho-
dím, hledám bezúspěšně nějaké následky. Kamarád to 

v sobě ihned uzavřel prohlášením: „Bylo to zele-
né a živé a nechci o tom už nikdy mluvit.“

• Pochopitelné jsou i reakce těch, kteří můj příběh 
vyslechli. „Nevyfotili jste, nenatočili jste, nevěří-
me!“ A to mě trápí. 

• Samozřejmě viděný jev vyvolává řadu otázek, 
na které nejsou důvěryhodné odpovědi. Co to 
bylo? Odkud to přiletělo? Jaká hmota se moh-
la takto „nepozemsky“ chovat? Jaká energie je 
schopna pohánět zřejmou antigravitaci? Proč se 
ve světě poslední dobou množí výskyty podobně 
nevysvětlitelných jevů? Zajisté vyplouvá s otazní-
kem na mysl i mimozemský původ nebo neznámá 
aktivita technologicky vyspělých mocností. Ne-
vím, neví se, těžko říct.

• Nad tím vším stále setrvává moje stoprocentní  
 pravdivost události.

MR a PD
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O této události jsem se dozvěděl takzvaně 
„z druhé ruky“. Neuvěřitelný „wow příběh“, kolující 
po obci mne zaujal, tak jsem se s pozorovatelem 
sešel a vyposlechl, jak to podle něj přesně bylo. 
Nabídl jsem mu, že pohyb tělesa přibližně zobra-
zím na pozadí fotografie cca z místa pozorování. 
Rok poté jsme spolu prošli místo a blízké okolí 
a já od něj obdržel podrobně ručně napsané 
a nakreslené podklady pro článek do zpravodaje, 
o který jej už tenkrát poprosil pan starosta. 

Petr Dubjak
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Kulečníkový turnaj

Vánoční turnaje v kulečníku jsou v restauraci Na Šenku 
léta velmi oblíbené. Celodenní klání účastníků jednotli-
vých postupových kol je až do finální pozdní noci velmi 
napínavé. Stejně tak diváci své favority povzbuzují a ra-
dují se z dílčích výsledků.
Samozřejmě vítězové jsou na závěr turnaje oslavováni. 

Letošní	vítězové:	1.	Tomáš	Jeřábek	(vpravo),	
2.	Patrik	Štoček	(uprostřed)	a	3.	Martin	Vyplašil

Foto: Petr Dubjak
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Stáhněte si aplikaci   
MUNIPOLIS

Už máte naši mobilní 
aplikaci?

Víte, že naše obec umí díky MUNIPOLIS 
chytře a efektivně komunikovat s občany? 
Zapojte se do dění v Ostopovicích i vy. 
Zaregistrovat se můžete zcela zdarma, 
buď přímo v aplikaci MUNIPOLIS, nebo 
na Obecním úřadě. Kromě zpráv 
o zajímavých kulturních akcích či 
praktických upozornění na odstávku, 
havárii nebo blokové čištění, je systém 
MUNIPOLIS skvěle využitelný i v případě 
krizových situací.
MUNIPOLIS skvěle využitelný i v případě 

Jak to celé funguje?
Díky aplikaci MUNIPOLIS můžete  
nahlásit prakticky jakýkoliv 
problém – od povaleného 
dopravního značení přes 
uvolněný poklop kanálu až po 
přetékající kontejnery, vznikající 
černou skládku nebo odstavený 
vrak auta. K hlášení můžete 
snadno přidat i fotodokumentaci 
a také přesnou lokalizaci.

Všechny tyto údaje velmi 
pomáhají rychlému vyřešení 
celého problému. Vaše hlášení 
zpracuje nejprve dispečer 
MUNIPOLIS, který ho následně 
odešle na náš úřad přímo 
ke zodpovědnému pracovníkovi. 
Celý proces řešení můžete 
sledovat v mobilní aplikaci 
a budete tedy hned vědět, 
jakmile bude problém odstraněn.

Komunikační síť MUNIPOLIS umožňuje nahlásit jakýkoliv podnět. Není třeba chodit na úřad nebo 
někam telefonovat – vše rychle a elegantně nahlásíte pomocí svého telefonu. Vedení obce se tak díky 
vám o problému včas dozví a může okamžitě jednat.

Ostopovický zpravodaj, č. 1/2024 | Ročník XXXIII | Ostopovice 16. 4. 2024 | Vychází čtvrtletně | Vydává Obec Ostopovice 
se sídlem U Kaple 260/5, 664 49, Ostopovice, IČO: 00282294 | Evidenční číslo MK ČR 10257 | Redakční rada: Mgr. Jaroslav 
Šebánek, Mgr. Sylva Filová, Mgr. Marie Kubová, Ing. Petr Dubjak, Mgr. Ilona Paulíková | Za obsah článků odpovídají autoři 
Distribuce zdarma | Jazykové korektury: Mgr. Libuše Dobrovodská | Grafická úprava a sazba: MgA. Alžběta Hanzlová 
Tisk: Tiskárna Helbich, a.s. | Tištěno na recyklovaném papíře | Příští číslo vyjde v červenci 2024| Náklad 750 ks | Inzerce, články: 
zpravodaj@ostopovice.cz. | Uzávěrky nadcházejícího čísel budou 10. 6., 10. 9. a 10. 11. 2024.

Rozšířená podoba vybraných článků a fotografií bude uveřejněna jako součást 
elektronické verze zpravodaje na internetových stránkách obce Ostopovice.  www.ostopovice.cz

http://www.ostopovice.cz/


www.ostopovice.cz

http://www.ostopovice.cz/

